



INTERNATIONAL COURT OF JUSTICE

Peace Palace, Carnegieplein 2, 2517 KJ The Hague, Netherlands

Tel.: +31 (0)70 302 2323 Fax: +31 (0)70 364 9928

[Website](#) [X](#) [YouTube](#) [LinkedIn](#)

Press Release

Unofficial

No. 2024/17

26 February 2024

Legal Consequences arising from the Policies and Practices of Israel in the Occupied Palestinian Territory, including East Jerusalem

(Request for Advisory Opinion)

Conclusion of the public hearings held from 19 to 26 February 2024

THE HAGUE, 26 February 2024. The public hearings on the request for an advisory opinion in respect of the *Legal Consequences arising from the Policies and Practices of Israel in the Occupied Palestinian Territory, including East Jerusalem*, concluded today.

During the hearings, the State of Palestine, 49 Member States of the United Nations and three international organizations presented oral statements (in the following order): Palestine, South Africa, Algeria, Saudi Arabia, the Netherlands, Bangladesh, Belgium, Belize, Bolivia, Brazil, Chile, Colombia, Cuba, Egypt, United Arab Emirates, United States of America, Russian Federation, France, The Gambia, Guyana, Hungary, China, Iran, Iraq, Ireland, Japan, Jordan, Kuwait, Lebanon, Libya, Luxembourg, Malaysia, Mauritius, Namibia, Norway, Oman, Pakistan, Indonesia, Qatar, United Kingdom, Slovenia, Sudan, Switzerland, Syria, Tunisia, Türkiye, Zambia, League of Arab States, Organisation of Islamic Cooperation, African Union, Spain, Fiji and the Maldives.

The verbatim records of the hearings, including the lists of participating delegations, are available on the [case page](#) on the Court's website. High-resolution video clips and still photos produced by the Registry during the hearings are available free of charge and free of copyright for editorial, non-commercial use, on the [Multimedia page](#) on the Court's website.

The Court will now begin its deliberation.

The Court's advisory opinion will be delivered at a public sitting, the date of which will be announced in due course.

Procedure of the Court and history of the proceedings

An [explanatory note](#) setting out the procedure followed by the Court with regard to requests for advisory opinions has been published on its website.

On 30 December 2022, the General Assembly of the United Nations adopted resolution A/RES/77/247, in which, referring to Article 65 of the Statute of the Court, it requested the International Court of Justice to give an advisory opinion. The relevant part of the resolution reads as follows:

“*The General Assembly,*

.....

18. *Decides*, in accordance with Article 96 of the Charter of the United Nations, to request the International Court of Justice, pursuant to Article 65 of the Statute of the Court, to render an advisory opinion on the following questions, considering the rules and principles of international law, including the Charter of the United Nations, international humanitarian law, international human rights law, relevant resolutions of the Security Council, the General Assembly and the Human Rights Council, and the advisory opinion of the Court of 9 July 2004:

- (a) What are the legal consequences arising from the ongoing violation by Israel of the right of the Palestinian people to self-determination, from its prolonged occupation, settlement and annexation of the Palestinian territory occupied since 1967, including measures aimed at altering the demographic composition, character and status of the Holy City of Jerusalem, and from its adoption of related discriminatory legislation and measures?
- (b) How do the policies and practices of Israel referred to in paragraph 18 (a) above affect the legal status of the occupation, and what are the legal consequences that arise for all States and the United Nations from this status?”

By a letter dated 17 January 2023, the Secretary-General of the United Nations transmitted the request for an advisory opinion to the Court. By letters dated 19 January 2023, the Registrar gave notice of that request to all States entitled to appear before the Court, pursuant to Article 66, paragraph 1, of the Statute.

By an [Order dated 3 February 2023](#), the Court decided “that the United Nations and its Member States, as well as the observer State of Palestine, are considered likely to be able to furnish information on the questions submitted to the Court for an advisory opinion and may do so within the time-limits fixed in th[e] Order”. Pursuant to Article 66, paragraph 2, of its Statute, the Court fixed 25 July 2023 as the time-limit for the presentation of written statements on the questions. Fifty-seven written statements were filed in the Registry within that time-limit (see press release No. [2023/43](#)). By the same Order, the Court fixed 25 October 2023 as the time-limit within which States and organizations having presented written statements might submit written comments on the written statements made by other States or organizations, in accordance with Article 66, paragraph 4, of its Statute.

The Court subsequently authorized, at their request, the League of Arab States, the Organisation of Islamic Cooperation and the African Union to participate in the proceedings.

Pursuant to Article 106 of the Rules of Court, the [written statements and comments](#) have been published on the Court’s website.

Earlier [press releases](#) relating to this case are also available on the website.

Note: The Court's press releases are prepared by its Registry for information purposes only and do not constitute official documents.

The International Court of Justice (ICJ) is the principal judicial organ of the United Nations. It was established by the United Nations Charter in June 1945 and began its activities in April 1946. The Court is composed of 15 judges elected for a nine-year term by the General Assembly and the Security Council of the United Nations. The seat of the Court is at the Peace Palace in The Hague (Netherlands). The Court has a twofold role: first, to settle, in accordance with international law, legal disputes submitted to it by States; and, second, to give advisory opinions on legal questions referred to it by duly authorized United Nations organs and agencies of the system.

Information Department:

Ms Monique Legerman, First Secretary of the Court, Head of Department: +31 (0)70 302 2336

Ms Joanne Moore, Information Officer: +31 (0)70 302 2337

Mr Avo Sevag Garabet, Associate Information Officer: +31 (0)70 302 2394

Email: info@icj-cij.org



COUR INTERNATIONALE DE JUSTICE

Palais de la Paix, Carnegieplein 2, 2517 KJ La Haye, Pays-Bas

Tél : +31 (0)70 302 2323 Télécopie : +31 (0)70 364 9928

[Site Internet](#) [X](#) [YouTube](#) [LinkedIn](#)

Communiqué de presse

Non officiel

N° 2024/17

Le 26 février 2024

Conséquences juridiques découlant des politiques et pratiques d'Israël dans le Territoire palestinien occupé, y compris Jérusalem-Est

(Demande d'avis consultatif)

Fin des audiences publiques tenues du 19 au 26 février 2024

LA HAYE, le 26 février 2024. Les audiences publiques consacrées à la demande d'avis consultatif sur les *Conséquences juridiques découlant des politiques et pratiques d'Israël dans le Territoire palestinien occupé, y compris Jérusalem-Est* se sont achevées aujourd'hui.

Lors des audiences, l'État de Palestine, 49 États Membres de l'Organisation des Nations Unies et trois organisations internationales ont présenté des exposés oraux (dans l'ordre suivant) : la Palestine, l'Afrique du Sud, l'Algérie, l'Arabie saoudite, les Pays-Bas, le Bangladesh, la Belgique, le Belize, la Bolivie, le Brésil, le Chili, la Colombie, Cuba, l'Égypte, les Émirats arabes unis, les États-Unis d'Amérique, la Fédération de Russie, la France, la Gambie, le Guyana, la Hongrie, la Chine, l'Iran, l'Iraq, l'Irlande, le Japon, la Jordanie, le Koweït, le Liban, la Libye, le Luxembourg, la Malaisie, Maurice, la Namibie, la Norvège, Oman, le Pakistan, l'Indonésie, le Qatar, le Royaume-Uni, la Slovénie, le Soudan, la Suisse, la Syrie, la Tunisie, la Türkiye, la Zambie, la Ligue des États arabes, l'Organisation de la coopération islamique, l'Union africaine, l'Espagne, les Fidji et les Maldives.

Les comptes rendus des audiences, avec les listes des délégations participantes, sont disponibles sur la [page de l'affaire](#) sur le site Internet de la Cour. Des extraits vidéo haute résolution et des photographies réalisées par le Greffe pendant les audiences sont mis à disposition gratuitement et libres de droit pour un usage exclusivement éditorial (non commercial) sur la [page Multimédia](#) du site Internet de la Cour.

La Cour entamera à présent son délibéré.

L'avis consultatif de la Cour sera donné lors d'une séance publique, dont la date sera annoncée en temps voulu.

Présentation de la procédure suivie par la Cour en matière consultative et historique de la présente procédure

Le Greffe a publié sur le site Internet de la Cour une [note](#) détaillant la procédure suivie par la Cour en matière consultative.

Le 30 décembre 2022, l'Assemblée générale des Nations Unies a adopté la résolution A/RES/77/247, dans laquelle, se référant à l'article 65 du Statut de la Cour, elle prie la Cour internationale de Justice de donner un avis consultatif. Le passage pertinent de la résolution se lit comme suit :

« L'Assemblée générale,

.....

18. *Décide*, conformément à l'Article 96 de la Charte des Nations Unies, de demander à la Cour internationale de Justice de donner, en vertu de l'Article 65 du Statut de la Cour, un avis consultatif sur les questions ci-après, compte tenu des règles et principes du droit international, dont la Charte des Nations Unies, le droit international humanitaire, le droit international des droits de l'homme, les résolutions pertinentes du Conseil de sécurité et du Conseil des droits de l'homme et les siennes propres, et l'avis consultatif donné par la Cour le 9 juillet 2004 :

- a) Quelles sont les conséquences juridiques de la violation persistante par Israël du droit du peuple palestinien à l'autodétermination, de son occupation, de sa colonisation et de son annexion prolongées du territoire palestinien occupé depuis 1967, notamment des mesures visant à modifier la composition démographique, le caractère et le statut de la ville sainte de Jérusalem, et de l'adoption par Israël des lois et mesures discriminatoires connexes ?
- b) Quelle incidence les politiques et pratiques d'Israël visées au paragraphe 18 a) ci-dessus ont-elles sur le statut juridique de l'occupation et quelles sont les conséquences juridiques qui en découlent pour tous les États et l'Organisation des Nations Unies ? »

Par lettre en date du 17 janvier 2023, le Secrétaire général de l'Organisation des Nations Unies a transmis la demande d'avis consultatif à la Cour. Par lettres en date du 19 janvier 2023, conformément au paragraphe 1 de l'article 66 du Statut, le greffier a notifié cette demande à tous les États admis à ester en justice devant la Cour.

Par [ordonnance en date du 3 février 2023](#), la Cour a décidé que « l'Organisation des Nations Unies et ses États Membres, ainsi que l'État observateur de Palestine, [étaie]nt jugés susceptibles de fournir des renseignements sur les questions soumises à la Cour pour avis consultatif et qu'ils pourr[ai]ent le faire dans les délais fixés par l[']ordonnance ». Conformément au paragraphe 2 de l'article 66 de son Statut, elle a fixé au 25 juillet 2023 la date d'expiration du délai dans lequel des exposés écrits sur ces questions pourraient lui être présentés. Cinquante-sept exposés écrits ont été déposés au Greffe dans le délai ainsi prescrit (voir le communiqué de presse n° [2023/43](#)). Par la même ordonnance, la Cour a fixé au 25 octobre 2023 la date d'expiration du délai dans lequel les États ou organisations qui auraient présenté un exposé écrit pourraient soumettre des observations écrites sur les exposés écrits faits par d'autres États et organisations, conformément au paragraphe 4 de l'article 66 du Statut.

La Cour a ensuite autorisé la Ligue des États arabes, l'Organisation de la coopération islamique et l'Union africaine, sur leur demande, à participer à la procédure.

Conformément à l'article 106 du Règlement de la Cour, le [texte des exposés écrits et des observations écrites](#) a été publié sur le site Internet de la Cour.

Les [communiqués de presse](#) précédents concernant la présente procédure sont également disponibles sur le site Internet.

Remarque : Les communiqués de presse de la Cour sont établis par son Greffe à des fins d'information uniquement et ne constituent pas des documents officiels.

La Cour internationale de Justice (CIJ) est l'organe judiciaire principal de l'Organisation des Nations Unies (ONU). Elle a été instituée en juin 1945 par la Charte des Nations Unies et a entamé ses activités en avril 1946. La Cour est composée de 15 juges, élus pour un mandat de neuf ans par l'Assemblée générale et le Conseil de sécurité de l'ONU. Elle a son siège au Palais de la Paix, à La Haye (Pays-Bas). La Cour a une double mission, consistant, d'une part, à régler, conformément au droit international, les différends juridiques dont elle est saisie par les États et, d'autre part, à donner des avis consultatifs sur les questions juridiques qui lui sont soumises par les organes de l'ONU et les institutions du système des Nations Unies dûment autorisés à le faire.

Département de l'information :

M^{me} Monique Legerman, première secrétaire de la Cour, cheffe du département : +31 (0)70 302 2336

M^{me} Joanne Moore, attachée d'information : +31 (0)70 302 2337

M. Avo Sevag Garabet, attaché d'information adjoint : +31 (0)70 302 2394

Adresse électronique : info@icj-cij.org